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- Vi føler ikke, vi 

bliver hørt, når vi 

indsender hørings-

svar, og de ugen-

nemsigtige gebyrer 

bare bliver ved med 

at stige, siger for-

mand for Danske 

Svineproducenter, 

Jeppe Bloch Niel-

sen, som i stedet 

sætter sin lid til to 

gebyrsager mod sty-

relsen, som forenin-

gen er med i.

RETSSIKKERHED

Anne Wolfenberg
anne@e�ektivtlandbrug.dk

n - Det er forstemmende, at 

Fødevarestyrelsen bliver ved at 

skrue gebyrerne op i en uende-

lighed.

Sådan lyder det fra Jeppe 

Bloch Nielsen, der er formand 

for Danske Svineproducenter.

Udtalelsen kommer som en 

reaktion på Fødevarestyrelsens 

seneste betalingsbekendtgørel-

se, der trådte i kraft den 1. juli, og 

hvor en række gebyrer for kon-

trol af husdyr endnu en gang har 

fået et stort nøk opad.

52-542 procent op 
siden 2018
Ifølge organisationen SamMark 

er Fødevarestyrelsens forskelli-

ge gebyrer vedrørende husdyr 

steget i størrelsesordenen 52-

542 procent siden 2018.

Det fremgår blandt andet af 

høringen af Fødevarestyrelsens 

seneste reviderede betalings-

bekendtgørelse, at der, siden 

den foregående justering af 

bekendtgørelsen i januar i år, 

pr. 1. juli, i procent er tocifrede 

stigende gebyrer for styrelsens 

kontrol af husdyr. Eksempelvis 

er alene gebyrer for »autorisa-

tion, godkendelse, registrering, 

attestering, tilsyn eller kontrol 

m.v. i forbindelse med levende 

dyr« ifølge bekendtgørelsens §8 

steget 24 procent siden januar.

Jeppe Bloch-Nielsen er util-

freds med, at styrelsen skruer 

gebyrerne opad i en uendelig-

hed, uanset de indsigelser, der 

bliver indgivet:

- Vi føler ikke, vi bliver hørt, 

beklager Jeppe Bloch Nielsen.

Manglende 
gennemsigtighed
Formanden finder det især be-

kymrende, at der ikke er tilstræk-

kelig gennemsigtighed i beregnin-

gen af gebyrerne. Altså hvad de 

bagvedliggende poster består af.

- Vi oplever, at styrelsen hol-

der kortene tæt til kroppen, siger 

han, og retssikkerhedsmæssigt 

�nder han det dybt bekymrende:

- Det er jo selvsagt en ulige 

kamp at skrive et tilstrækkeligt 

tungtvejende høringssvar, når 

man ikke har mulighed at vide, 

hvad der er inkluderet i de for-

skellige gebyrer, påpeger han.

- Medregner styrelsen mon 

potteplanter, kantinedrift og 

frugtordning for medarbejder-

ne, eller hvad er inkluderet? 

Det er ikke i orden, at det ikke 

fremgår klart, siger han, og der-

for sætter han sin lid til to sager, 

som foreningen lige nu kører 

imod Fødevarestyrelsen.

Fører sag mod 
styrelsen
Jeppe Bloch Nielsen forklarer, 

at det kan tage flere år, inden 

sagerne er afsluttet, men han 

vurderer, at det »desværre« er 

nødvendigt, idet foreningen 

ser det som den eneste måde at 

komme de høje gebyrer til livs.

- Hvis vi vinder de to sager, 

så falder der nogle gebyrer væk 

eller bliver reduceret, og det bli-

ver vi nødt til at sætte vores lid 

tid. Det er desværre det eneste 

håndtag, vi kan hive i, når styrel-

sen ikke lytter til indsigelserne.

De to sager, som Jeppe Bloch 

Nielsen omtaler, er to såkaldte 

»gebyrsager«.

Om den ene sag forklarer for-

eningens advokat Hans Sønder-

by Christensen, Sønderby Legal, 

at den netop handler om at ef-

terprøve, om Fødevarestyrelsen 

medregner udgifter i deres geby-

rer, som de ikke har ret til ifølge 

EU-retten.

Advokat: I strid  
med EU-retten
- Ifølge EU-retten må de nemlig 

kun medregne de direkte udgif-

ter, der er forbundet med styrel-

sens kontrol. Altså dyrlægens 

løn i den tid, vedkommende 

tilser dyrene, dyrlægens trans-

port, m.v., mens de for eksempel 

ikke må medregne kantinedrift 

og medarbejderes frugtordnin-

ger for blot at nævne et par ek-

sempler, forklarer advokaten. 

Han bekræfter, at det desværre 

er vanskeligt at opnå fuld gen-

nemsigtighed i de bagvedlig-

gende poster for beregningen 

af gebyrerne.

Den anden sag, som Jeppe 

Bloch Nielsen sætter sin lid til, 

er den gebyrsag, hvor forenin-

gen påstår, at den dyre, statslige 

dyrlægekontrol af grise til eks-

port er i strid med EU-retten, 

fordi det hæmmer varernes frie 

bevægelighed indenfor EU.

Ifølge Hans Sønderby er netop 

varernes frie bevægelighed en 

hovedhjørnesten i EU’s indre 

marked og EU-retten.

Handelshindring?
Formanden uddyber, at han 

finder det tankevækkende, at 

transport af smågrise mellem 

danske landmænd ikke er un-

derlagt samme dyrlægekontrol 

som eksport af smågrise, og hvor 

gebyrerne for kontrollen af eks-

portgrisene er vokset de seneste 

år. Han �nder det også paradok-

salt, at den kontrol, der foregår 

af danske slagtesvin til slagteri-

erne, afregnes til en lavere takst 

end kontrollen af smågrise til 

eksport.

- Hvordan kan det være dyre-

re at kontrollere smågrise end 

slagtesvin? Får den ene dyrlæge 

en højere løn end den anden? 

Det giver ikke mening. Derfor 

tror jeg desværre, at forskellen 

snarere skyldes et ønske om at 

stikke en kæp i hjulet for eks-

porten af smågrise.

- Derfor er vores gebyrsager 

meget, meget vigtige i forhold 

til at sikre danske landmænds 

retsstilling og for at sikre, at vi 

ikke bliver stillet ringere end vo-

res kollegaer i EU, fastslår han.

Fødevarestyrelsen 
holder ferie
Fødevarestyrelsens pressekorps 

meddeler, at det ikke er muligt 

for styrelsen at stille op til in-

terview og svare på kritikken på 

grund af ferie. I et skriftligt svar 

fra styrelsen lyder det:

- De virksomheder, som Føde-

varestyrelsen kontrollerer, skal 

selv betale alle udgifter ved den 

kontrol, der vedrører dem, blandt 

andet omkostninger til husleje, 

ledelse, transport og administra-

tion. Det fremgår af statens bud-

getregler. Vores årlige gennem-

gang af udgifterne til kontrollen 

har imidlertid vist, at gebyrerne 

har været for lave. Derfor har vi 

har vi været nødt til at hæve dem.

Danske Svineproducenter:

Går rettens vej for at 
efterprøve om styrelses 
høje gebyrer er i strid 
med EU-retten

n Ifølge Advokat Hans Sønderby Christensen er det vanskeligt at opnå fuld gennemsigtighed i de bagvedliggende poster for 

beregningen af statens kontrolgebyrer. Styrelsen må ifølge EU-retten ikke afkræve betaling for udgi�er til for eksempel kanti-

nedri� og frugtordninger, forklarer han. Arkivfoto

n Forskelle i gebyrer for kontrol af transport af slagtesvin og 

eksport af smågrise får Danske Svineproducenters formand 

Jeppe Bloch Nielsen til at stille spørgsmålstegn ved, om geby-

rerne i virkeligheden er sat i verden for at stikke en kæp i hju-

let for eksport af smågrise. Arkivfoto: Anne Wolfenberg
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DET
MENER
VI

SOM FORTJENT  

LEDER

SMÅ 100 MILLIONER kroner er der e� er-
hånden ikke mange politikere, der regner 
for noget i dagens Danmark. Tag bare 
minkskandalens uhyrlige, økonomiske 
omfang. Og selvfølgelig den menneskelige 
tragedie. Men menneskeskæbner synes o� e 
at have yderst trange kår på den politiske 
radar. Men tilbage til økonomien. Og lan-
dets hovedstad.

I KØBENHAVN ER de glade for cykler. Me-
get glade. Det er verdens cykelby. Og snart 
skal gader, stræder og veje »demokratise-
res«, står det til københavnernes 

konkursbegæring, og cyklerne er blevet 
solgt med bragende underskud. Og nu står 
Københavns Kommune med en endeløs 
række af usælgelige ladestandere i byen.GENNEM LANGE PERIODER har elcyklerne 

til folket været ukampdygtige. Blot 1/3 af 
cyklerne har i perioder været på gaden. 
Resten »væk«, hacket eller på værksted. 
Over otte år har Københavns og Frederiks-
berg kommuner samt DSB og senere også 
Rødovre Kommune samlet set ydet bycyk-
lerne et dri� stilskud på 98,5 millioner kro-
ner. Hvad DSB roder rundt med elcykler f
blæser vist nok 

ren. Men politikken er grøn. Og det er det 
vigtigste. 

DE SMÅ 100 millioner kroner, som bycyk-
lerne i København har brændt af op i den 
københavnske atmosfære, har ikke fået en 
sjæl på rådhuset til at stoppe op og tænke. 
Tværtimod. Lektien synes at være, at flere 
cykler er af det gode. På landet er der som 
bekendt langt mellem husene. Og cyklen 
er endnu vanskeligere at få til at fungere 
som dagligt transportmiddel end i storby-
en, hvor det som næ

Politikere som fortjent

Efter ny bekendtgørelse:

Landmænd kan vente regning for kontrol på 5.571 kroner for én time
Med en ny bekendtgørel-se, der trådte i kraft den 1. juli, er taksterne for kontrol af husdyr hævet i et omfang, der ifølge styrelse medfører en merudgift for erhvervet på 18,7 millioner kroner årligt.

JURA

ne Wolfenberganne@eff ektivtlandbrug.dk

 5.571 kroner.
å meget kan danske landmænd med yr nu blive opkrævet i gebyr for 

den første times kontrol af »autorisati-
on, godkendelse, registrering, atteste-
ring, tilsyn eller kontrol m.v. i forbin-
delse med levende dyr«..Det fremgår af §8 i en ny bekendt-

gørelse, der trådte i kraft den 1. juli, 
og som hedder »Bekendtgørelse om 
betaling for kontrol af fødevarer, foder 
og levende dyr m.m.«. Den kaldes også 
blot for »betalingsbekendtgørelsen«.

Timepris svarer til daglønEksemplet med en timepris på 5,571 
kroner opstår som følge af et startgebyr 
på 823 kroner og en takst pr. påbegyndt 
kvarter på 1.227 kroner ifølge bekendt-
gørelsens §8. Sammenlagt bliver det 
altså 5.571 kroner for den første time.Til sammenligning var de samme 

takster for blot et halvt år siden hen-
holdsvis 663 og 988 kroner. Dermed 
er der tale om en stigning i disse kon-

trolgebyrer på 24 procent på blot et 
halvt år.

- Det er timepriser, som ligger over 
niveauet for en hel dags løn til en dyr-
læge, skriver organisationen SamMark 
i sit høringssvar.

SamMark arbejder for fri handel med 
husdyr og organiserer fl ere vognmænd, 
der kører med husdyr. Organisationen 
har ligesom fl ere andre organisationer 
indsendt høringssvar, hvor man har 
ytret sin utilfredshed med de stigende 
takster.

Styrelse skal have dækket 
underskud
Fødevarestyrelsen oplyser, at de hæve-
de takster vil betyde merudgifter for er-
hvervet på 18,7 millioner kroner årligt.

Styrelsen begrunder dog samtidigt 
stigningerne med et underskud ved 
brug af de nuværende takster, som der-

for skal tilpasses, så de dels matcher de 
aktuelle udgifter, men som også dækker 
styrelsens oparbejdede underskud.

Protester uden eff ektFlere interesseorganisationers har i hø-
ringsperioden den 25. maj til 16. juni 
protesteret over stigningerne, mang-
lende gennemsigtighed i beregninger-
ne og en kort varsel for prisstigninger-
ne. Men det har ikke haft nogen eff ekt.

- Høringssvarene har ikke givet an-
ledning til ændringer i bekendtgø-
relsen, skriver Fødevarestyrelsen i sit 
høringsnotat den 23. juni, og dermed 
trådte den nye bekendtgørelse i kraft 
som planlagt den 1. juli i år.

L&F er uforståendeLandbrug & Fødevarer (L&F) er en af de 
organisationer, der beklager, at gebyrer-
ne for kontrol ved samlesteder, karan-

tænefaciliteter og udførsel af levende 
dyr endnu engang hæves markant:- Kontrolomkostningerne er i for-

vejen meget høje i Danmark og stiller 
erhvervet i en konkurrencemæssigt 
svær situation internationalt og udgør 
et problem i forhold til at opretholde 
produktion i Danmark, påpeges der 
blandt andet i L&F’s høringssvar, der 
er underskrevet af chefkonsulent Trine 
Vig Tamstorf.

- Vi står uforstående overfor, at det 
er nødvendigt at hæve gebyrerne, og 
efterlyser mere klarhed over sammen-
hængen mellem gebyrer og de reelle 
omkostninger ved kontrollen, og hvor-
vidt mulighederne for en reduktion af 
omkostningerne er undersøgt og søgt 
implementeret, fortsætter chefkonsu-
lenten, som desuden opfordrer til eff ek-
tivisering af kontrollen som alternativ 
til yderligere stigninger.

En so med mavesår 
er ikke altid bleg
Ø-Vet opfordrer til fokus på 

foderets formalingsgrad og gør 

opmærksom på, at mavesår i 

besætningen ikke altid afsløres 

ved åbenlyse symptomer.

 Mavesår udfordrer såvel 

produktionsøkonomien som 

velfærden, og der er derfor, 

ifølge Ø-Vet, al mulig grund 

til løbende opfølgning. 

Arkivfotos

 Ø-Vet oplyser, at de 

for nylig har ha�  endnu 

en case, hvor søer fodret 

med pelleteret foder lå i 

den mørkerøde ende af 

skalaen for mavesår.

 Mavesår kan afsløres 

ved obduktioner eller 

ved mavesårs-USK, 

hvor maverne tages 

ud på slagteriet og 

sendes til laboratoriet i 

Kjellerup. 

Camilla Bønløkke

cab@eff ektivtlandbrug.dk

 - Vi har for nylig haft endnu en case, hvor søer 

fodret med pelleteret foder lå i den mørkerøde 

ende af skalaen for mavesår, da vi lavede en 

mavesårs-USK.

Sådan lyder det i det seneste nyhedsbrev fra 

Ø-Vet, hvor dyrlægerne samtidig oplyser, at 

symptomerne ikke altid er så tydelige.

- Vær opmærksom på, at du bestemt ikke al-

tid ser blege søer, når der er problemer med 

mavesår. Du kan godt have en høj forekomst 

af mavesår i besætningen uden at se åbenlyse 

symptomer, lyder det i meddelelsen.

Mavesår udfordrer såvel produktionsøkono-

mien som velfærden, og der er derfor al mulig 

grund til løbende opfølgning. Enten ved obduk-

tioner eller ved mavesårs-USK, hvor maverne 

tages ud på slagteriet og sendes til laboratoriet 

i Kjellerup.

Dyrlægerne påpeger endvidere, at ovenstå-

ende naturligvis også gælder, hvis du er hjem-

meblander og selv skal stå inde for formalings-

graden.

Svinefokus

 Formand for Danske Svineproducenter, Jeppe Bloch Nielsen, finder det bekymrende, at der ikke er tilstrækkelig 

gennemsigtighed i beregning af statens kontrolgebyrer. Derfor sætter han sin lid til to sager, som foreningen lige nu 

er med til at køre imod Fødevarestyrelsen. Arkivfoto: Anne Wolfenberg


